

技术及应用

X射线慢性照射对东方百合不定芽生长和POD同工酶的影响

王丹¹, 黄海涛¹, 陈楠², 周丽娟¹

1.西南科技大学 生命科学与工程学院, 四川 绵阳 621010

2.中国工程物理研究院 流体物理研究所, 四川 621900

收稿日期 2008-1-18 修回日期 2008-3-21 网络版发布日期: 2009-5-20

摘要 利用X射线对东方百合组织培养形成的不定芽进行慢性照射, 观察不同辐照剂量对不定芽生长的影响, 并对不定芽过氧化物同工酶酶谱进行分析。结果表明: X射线对东方百合不定芽的生长有显著抑制作用, 对不定芽增殖影响不明显, 随着辐照剂量的增大, 不定芽死亡率增大, X射线慢性辐照引起了POD同工酶酶带数目的改变, 活性增强。

关键词 [X射线](#); [慢照射](#); [东方百合](#); [生长](#); [同工酶](#)

分类号 [Q554.6](#) [S124.1](#)

Effect of X-ray Chronic Irradiation on Growth and POD Isozyme of Adventitious Bud of Oriental Lily

WANG Dan¹, HUANG Hai-tao¹, CHEN Nan², ZHOU Li-juan¹

1. Life Science and Engineering College, Southwest University of Science and Technology, Mianyang 621010, China;

2. Institute of Fluid Physics, China Academy of Engineering Physics, Mianyang 621900, China

Abstract X-ray chronic irradiation was added to the adventitious bud by the tissue culture of oriental lily. Effects of different doses of radiation on the adventitious bud were observed and POD isozyme patterns of the adventitious bud were analyzed. X-ray obviously inhibites the growth of the adventitious bud while shows little effect on its multiplication. With the increase of the dose of radiation, the death rate rises. X-ray chronic irradiation leads to the change of POD isozyme patterns' number and enhances the activity of these isozymes.

Key words [X-ray](#) [chronic](#) [irradiation](#) [oriental](#) [lily](#) [growth](#) [isozyme](#)

DOI

通讯作者

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [\[PDF全文\]\(534KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“X射线; 慢照射; 东方百合; 生长; 同工酶”的 相关文章](#)

▶ [本文作者相关文章](#)

- [王丹](#)
- [黄海涛](#)
- [陈楠](#)
- [周丽娟](#)